
   جواد محرمي
چندماه پيش از انتخابات فش�ارهاي 
دولتي روي برنامه ثري�ا رو به افزايش 
نهاد. وزي�ر بهداش�ت در برنامه زنده 
در پاس�خ ب�ه س�ؤال مج�ري درباره 
حقوق هاي نجومي تاب ني�اورد و لب 
به تندگويي گش�ود. فش�ارها پس از 
اين ماج�را بر ثريا بيش�تر ش�د. اين 
درحالي بود كه دول�ت يازدهم از ابتدا 
با ژست نبس�تن دهان منتقدان روي 
كار آم�ده ب�ود. فش�ارهاي دولتي به 
صداوس�يما به ويژه در ماه هاي پاياني 
عمر دولت ابت�دا باع�ث نيمه تعطيل 
شدن و سپس منجر به تعطيلي كامل 
اي�ن برنامه ش�د. هر چند مس�ئولان 
س�ازمان هي�چ گاه ب�ه طور رس�مي 
اع�ام به تعطيل�ي برنام�ه نكرده اند. 
بس��ياري از برنامه هاي ثري��ا در ماه هاي 
اخير به رغ��م اعلام قبل��ي امكان پخش 
نيافت. در دي ماه سال گذشته اين برنامه 
پس از چند برنامه انتقادي دچار تعطيلي 
دو ماه و نيمه ش��د و پس از حمايت هاي 
مردمي و دانشجويي اسفند ماه سال 95 
با اعمال محدوديت هايي دوباره به آنتن 

برگشت. 
ثريا ت��ا كنون چند بار م��ورد لطف رهبر 
معظم انقلاب قرار گرفته است و در برنامه 
سه س��تاره امس��ال نيز در بخش برنامه 
تخصصي ب��ه انتخاب مردم در بين س��ه 
برنامه برتر س��ال گذش��ته قرار گرفت و 
تنديس مردمي را درياف��ت كرد كه اين 
مسئله نشان دهنده استقبال ويژه مردم 
از برنام��ه ثريا بود. اما اي��ن حمايت هاي 
مردمي ظاهراً هنوز نتوانسته برفشارهاي 
وارده بر اين برنامه غلبه كند و اين روزها 

مدتي است ثريا روي آنتن نمي رود. 
محس��ن مقصودي، تهيه كنن��ده برنامه 
ثريا اخي��راً درباره تعطيلي اي��ن برنامه و 
اينكه آيا قرارداد برنامه تمام ش��ده است 

يا نه به فارس گفته اس��ت: ق��رارداد ثريا 
هنوز تمام نش��ده، اما كنداكتور شبكه و 
برنامه ريزي مديران به نحوي بوده كه ثريا 
امكان پخش در اين ايام نداشته است. ما 
هم منتظريم تا ان شاءالله ثريا در آينده در 

كنداكتور قرار بگيرد. 
ايام انتخاب��ات هم در اين مس��ئله مؤثر 
بوده اس��ت. مقصودي به اين اشاره كرده 
كه پيش از آغاز ايام تبليغات، برنامه ثريا 
در كنداكتور پخش ب��ود و مهمان ها هم 
دعوت ش��دند اما پيش از پخش، برنامه 
بنا بر مصلحت هايي لغو ش��د. به هر حال 
اين تصميمات در حيطه اختيار مديران 
سيما و شبكه است و حتماً مصلحت هايي 

تشخيص داده اند. 
اين تهيه كننده در پاس��خ به اين س��ؤال 
كه چرا پس از انتخابات ثريا پخش نش��د 
اينگونه پاسخ داده اس��ت: »نمي دانم. ما 
آماده بودي��م، برنام��ه در كنداكتور قرار 
نگرفت. ما حتي در ايام تبليغات انتخابات 
ه��م آم��اده بوديم ب��ا حض��ور نگاه هاي 
مختلف به مسائل اصلي كشور بپردازيم 
كه ميسر نشد. چهار س��ال قبل هم ثريا 
در ايام انتخابات 92 چندي��ن برنامه در 
ايام منتهي ب��ه انتخابات داش��ت. به هر 
حال سياست هاي سازمان در اين زمينه 

متفاوت بود.«
مقصودي به اين اش��اره كرده كه در ماه 
رمضان هم برنامه ثريا پخش نمي ش��ود: 
»البته ما در برخي از س��ال هاي گذشته 
ماه رمض��ان ويژه برنامه ه��اي خوبي در 
ثريا داش��تيم، اما در دو ماه رمضان اخير 
طراحي مديران شبكه به گونه اي بود كه 
برنامه مناسبتي در اين ماه پخش شود و 

ثريا امكان پخش نداشت.«
 برنامه ثريا در شش ماه اخير فقط چهار 
ب��ار روي آنتن رفته اس��ت. اي��ن حالت 
تعطيلي ه��اي مكرر مي تواند به رش��د و 
جايگاه برنامه ثريا ضربه بزند. به هر حال 

شرايطي كه در سال هاي اخير رخ داده، 
تيم ثريا را با مش��كلات متعددي مواجه 
كرده است. در سه سال اخير ثريا همواره 

تاوان نقدهاي خود را داده است. 
 نگران فضاي نقدناپذيري هستيم

مقصودي درباره اين تعطيل ش��دن هاي 
برنامه به اين اش��اره مي كند كه »من هم 
سؤالم اين اس��ت آيا يك برنامه اي كه در 
طول شش ماه فقط چهار بار به روي آنتن 
مي رود، چقدر مي تواند با مخاطب ارتباط 
برقرار كند؟ مي تواند به حل مسائل كشور 
و مردم كمك كند؟ با اين همه تعطيلي آيا 

مي توان تيم برنامه را حفظ كرد؟
كس��ي نمي پرس��د اين بچه ه��اي جوان 
ثريا چگونه باي��د كار كنن��د، چگونه بايد 
زندگ��ي كنند؟ اي��ن ش��يوه برنامه ريزي 
قطعاً ب��ه انحلال كام��ل تيم ثري��ا منجر 
خواهد شد. مي دانم كه خيلي ها همين را 
مي خواهند. روشنگري هاي ثريا خار چشم 
باندهاي ق��درت و ثروت اس��ت. غربگراها 
و محافظه كاراني كه در مس��ير پيشرفت 
ايران سنگ اندازي مي كنند و ثريا نسبت 
به اقداماتش��ان روش��نگري كرده است از 
ثريا عصباني هستند و آنها آرزوي تعطيلي 
و انحلال ثريا را داشتند. اميدوارم تا قبل از 
اينكه دير بشود اقدامي صورت بگيرد. مردم 
دائماً از ما مي پرسند چرا مستندهاي ثريا 

پخش نمي شود؟
 در يك س��ال اخير فقط دو مستند بلند از 
ثريا امكان پخش يافته است، در حالي كه 
يك سال قبلش بيش از 20 مستند بلند از 
ثريا پخش شده بود كه همگي با استقبال 
مردم مواجه شده بود و بارها به درخواست 

مردم بازپخش مي شدند. 
مج��ري و تهيه كنن��ده برنام��ه ثري��ا با 
بيان اينكه گلايه هاي ما بس��يار اس��ت، 
مي افزايد:»ش��ايد بيانش ب��ه مصلحت 
نباشد ما به اين ش��رايط واقفيم و بيشتر 
از اينكه ب��راي ثريا نگران باش��يم نگران 

اين فض��اي نقدناپذي��ري و عدم تحمل 
منتقدان هستيم. اين فضا قطعاً به ضرر 
دولت هاس��ت. هر دولتي اگر مي خواهد 
پيش��رفت كند بايد از منتقدان حمايت 
كند. اين از ش��عارهاي دول��ت يازدهم و 
دوازدهم  هم بوده است، اما ما منتظريم 
در عم��ل ه��م تحقق اي��ن ش��عارها را 
ببيني��م. جالب اس��ت كه ب��ه رغم همه 
مساعدت هاي تلويزيون با دولت محترم، 
هنوز هم مسئولان دولتي راضي نيستند 
و بيش��ترين اهانت ها به صدا و سيما در 
همين اي��ام انتخاب��ات از س��وي برخي 
مي ش��ود و هيچ كس هم از صدا و سيما 
پاس��خ نمي دهد و از حيثيت رسانه ملي 
در مقابل اي��ن تخريب ها دفاع نمي كند! 
دولت ها نبايد تخصي��ص بودجه صدا و 
س��يما را گروگان بگيرند، اين مشكلات 

ساختاري هم بايد حل شود.«
   بناي ما كمك به دولت است

بايد منتظر ماند و ديد كه ثريا پس از ماه 
مبارك رمضان به روي آنتن برمي گردد 
يا نه. مقصودي در اي��ن رابطه مي گويد: 
»وضعيت براي ما مبهم اس��ت و منتظر 
جلسه با مديران محترم هستيم. اميدوارم 
كه آن محدوديت هاي موضوعي برداشته 
ش��ود و همه ظرفيت تيم ثريا بتواند در 
خدمت مردم و رس��انه ملي باشد و ثريا 
بتواند در همه حوزه ها ديده بان پيشرفت 
ايران باش��د. براي پخش مستندها هم 
بي��ش از هش��ت ماه اس��ت ك��ه برخي 
از مس��تندهاي ثريا به س��ازمان ارسال 
شده اما هنوز امكان پخش نيافته است. 
اميدوارم اين مش��كل هم با مس��اعدت 
مديران محترم رس��انه مل��ي به زودي 
حل شود. همه ما وظيفه داريم به دولت 
منتخ��ب مردم كم��ك كنيم ت��ا بتواند 
مشكلات كش��ور را حل كند. در رسانه 
ملي هم نقاط قوت دولت را بايد بيان كرد 
و هم كاستي ها را نقد كرد، هر دوي اينها 
كمك به دولت است. ان شاءالله با اتمام 
ايام انتخاب��ات مديران رس��انه ملي هم 
فرصت بيشتري دارند كه به ساير برنامه 
و موضوعات بپردازند و مس��ائل ثريا هم 
حل شود. اميدوارم در ماه مبارك رمضان 
مردم براي برنامه خودشان دعا كنند تا 
ان ش��اءالله ثريا با قوت بيشتر در خدمت 

مردم و رسانه ملي باشد. 
انتقادپذي��ري يك��ي از بايس��ته هاي 
پيشرفت و توسعه كش��ور است، عوامل 
برنامه ثريا همواره تأكيد بر اين داشته اند 
كه رويكردهايشان سياس��ي و جناحي 
نيست و اگر نقدي به دولت يا هر مجموعه 
ديگري انجام مي شود نه براي تخريب كه 
براي گش��ايش موانع و طرح كارشناسي 
مس��ائل صورت مي گيرد. باي��د اميدوار 
باشيم تا دولت دوازدهم به شعار نبستن 
دهان منتقدان در عمل و نه صرفاً حرف 
پايبندي نش��ان دهد تا ان شاءالله هر چه 
زودتر شاهد چشمك زدن ستاره ثريا در 

تلويزيون باشيم.
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ستاره ثريا چه زماني دوباره چشمك خواهد زد؟!
گزارش »جوان« از باتكليف ماندن برنامه ثريا و فشارهايي كه به بستن دهان منتقدان منجر شده است

     معصومه طاهري
مرتضي شهرياري اهل تهران و فارغ  التحصيل 
كارشناسي مديريت فرهنگي قرآني با سابقه  
۲۰ س�ال كار در حوزه  نقاشي و گرافيك است. 
او دوره هاي طراحي، نقاشي، مداد سياه قلم و 
پاستل را نزد استاد غنچه اي از سن ۱۵ سالگي 
آغاز كرده و دوره هاي نقاشي ديجيتال را توسط 
استاد كياني امين گذرانده است. وي كه دوره 
تصويرس�ازي را در كاس هاي استاد گودرزي 
گذرانده است، در تصويرسازي شهداي مدافع 
حرم و برخي چهره هاي اثرگذار جهان اسام از 
س�ر عاقه و ارادت بدون مزد و سفارش همت 
گماش�ته و تصاوير آن بزرگمردان را در قالب 
هنر به عرصه مجازي ارائه داده است. فرصتي 
شد تا با اين جوان هنرمند و متعهد كه در زنده 
نگاه داشتن ياد شهدا با ابزار قلم قدم برداشته 
اس�ت، گفت وگوي كوتاهي داش�ته باش�يم. 

        
تكنيك كاري شما در نقاشي چهره هاي 

شهدا چيست؟
تكنيك نقاش��ي ديجيتال پينت، سبك جديدي 
از نقاشي اس��ت كه در دنيا متداول است و زمينه  

هنرهاي ديجيتالي هم هست. 
چ�ه ش�د ك�ه وارد عرص�ه طراحي و 

تصويرسازي شديد؟
حس كردم فضاي هنري جامعه در زمينه معرفي 
شهداي مدافع حرم كمرنگ است. درحالي كه اين 
ش��هداي بزرگوار و مظلوم حق بزرگي در حفظ و 
صدور انقلاب اس��لامي آن هم در شرايط كنوني 
دارند، به همين دليل بر آن شدم تا به سهم خود 
براي معرفي شهداي مدافع حرم به جامعه وارد اين 
فضا بشوم و سنت حسنه  ديدار از خانواده  شهداي 
مدافع ح��رم را در پيش گرفتم و س��پس تابلوي 
نقاش��ي را به بازماندگان و عزيزاني ك��ه در بيان 
رهبر انقلاب نس��بت به آنها هم تأكيد شده است 
تقديم كردم. به شخصه يقين دارم جنس اين نوع 
كارها در فضاي جامعه  به شدت كاربردي و اثرگذار 
است؛ چراكه هنر، بيان عواطف انسان هاست. ما با 
يك اثر هنري مي توانيم حس آن فرد را، حس آن 
شهيد را به مخاطب انتقال دهيم. همانطور كه در 
روايت داريم نگاه به چهره  شهدا و علما عبادت و 
اثرگذار است. نگاه و تصويرگري به چهره  شهدا هم 
به شدت ماندگار و الهام بخش است. ما مي بينيم 
متأسفانه صنعت غرب چطور قهرمان هاي پوشالي 
خود را ستاره و مهم جلوه مي دهند، درصورتي كه 
شخصيت هاي زوال زده و حقير هستند ولي ما در 
معرفي چهره  ش��هداي خود كه قهرمانان اصلي 
صدور انقلاب هستند كم كار هس��تيم. من براي 
همين در حد خودم و توانايي اي كه دارم پا به اين 

ميدان گذاشتم. 
از چه سالي وارد اين مسئله شديد؟

درب��اره كار براي ش��هداي مدافع حرم دو س��ال 
اس��ت و بحمدالله تاكنون 20 اثر از اين عزيزان را 

توليد كرده ام.

مهم ترين كار خودتان را چه مي دانيد؟
چهره  شهيد مدافع حرم محمدحسين عطري 
كه ناخودآگاه رفتم س��متش، نقاشي كردم و 
تقديم خانواده اش كردم، زندگي جالبي داشت. 
ايشان شهيدي بود كه خبر از شهادتش مي دهد 
و براي تربيت بهتر بچه ها، خانواده اش را به قم 
مي برد. اين شهيد به شدت در زندگي من بركت 

ايجاد كرد و تأثيرگذار بود. 
فكر مي كنيد آثارتان چق�در به آنچه 

مي خواستيد نزديك بوده است؟
۷0 درصد راضي هستم، چون بايد در اين مسير تا 

جهاني سازي شهدا به تكامل برسم.
جالب ترين بازخوردي كه از كارهايتان 

داشتيد چه بوده است؟
برايم جالب بود شان علي اس��تون تازه مسلماني 
كه پسر اوليور استون كارگردان مشهور هاليوود 
است و چند سال قبل در ايران شهادتين را گفت، 
نقاشي من را در صفحه  شخصي اش گذاشت. اين 
موضوع خيلي برايم جالب ب��ود؛  چراكه معتقدم 
اين جهاني سازي است كه يك مسلمان بتواند در 

عرصه  بين الملل اثر بگذارد.
چشم انداز فعاليت هاي آتي خودتان را 

چه چيزي قرار داده ايد؟
معرفي ش��هداي مدافع حرم در س��طح كشور با 
هنر متعالي و جهاني س��ازي و معرفي چهره هاي 
تازه مسلمان و در نهايت تصويرسازي از شهدا در 

قالب قصص تصويري.
مي داني�د الان چه كس�اني و چند نفر 
مثل ش�ما هنرش�ان را براي مدافعان 

حرم گذاشته اند؟
الان در حال حاضر كمتر از انگشتان يك دست؛ 
شايد دو الي سه نفر باش��ند كه در اين حوزه وارد 

شده اند.
با آنها هم تعامل يا ارتباطي داريد؟

خير. 
چرا؟

علت خاصي ندارد، فرصت نشده است.
از چ�ه س�بك هاي هن�ري اس�تفاده 

مي كنيد؟
رئاليسم با كمي تم فانتزي كه حس نقاشي را به 
مخاطب القا كند چرا كه در نقاش��ي چهره  شهدا 
بايد واقعيات را نمايش بدهيم ك��ه با عنصر و تم 

نقاشي همخواني داشته باشد.
خاطره خاص�ي از اه�داي آثارتان به 

خانواده شهدا داريد؟
اينكه يك لوح تقدير از طرف خانواده  شهيد عطري 
به من داده شد، واقعاً خوشحال شدم چون خيلي 
برايم ارزش داش��ت و ديگر اينكه تش��كر مادران 
شهيد كه بسيار برايم قابل توجه است و انگيزه ام 

را بيشتر مي كند.
از خود شهدا تا كنون مزد گرفته ايد؟

بله، بس��يار زياد. بركت زندگي ام، سفر كربلايم، 
دخترم و.... همين كه اجازه مي دهند برايشان كار 

كنم بهترين مزد است.

همزمان با بيست و هشتمين سالگرد رحلت 
امام خميني)ره( نمايشگاه طراحي پوستر با 
عنوان »نشاني آفتاب« با محوريت شخصيت 
حضرت امام خميني )ره( در دو گالري پاييز و 
مير ميران خانه هنرمندان ايران افتتاح شد. 
اي��ن نمايش��گاه همزم��ان در نگارخانه ه��اي 
ابوالفضل عال��ي حوزه هنري و م��وزه هنرهاي 
معاصر فلس��طين افتتاح خواهد شد. همچنين 
در روزهاي 14 و 15 خرداد 1396 اين نمايشگاه 
با همكاري س��تاد مرك��زي بزرگداش��ت امام 
خميني)ره( در صحن مرقد مطهر، برپا خواهد 
شد. حسين يوزباشي، مسئول برپايي نمايشگاه 
»نشاني آفتاب« در گفت و گويي عنوان كرد: آثار 
ارائه شده در اين نمايشگاه، آثار تازه اي هستند و 
فقط يكي ،دو مورد از آثار مجيد قادري در زمان 
رحلت امام )ره( به تصوير كش��يده  شده  است. 
اين آثار البته به ش��كل دس��تي و غيرديجيتال 
توليد شده و ارزش بالايي دارد. وي همچنين در 
مورد علت برپايي نمايشگاه گفت: علت اصلي ما 
براي برپايي اين نمايشگاه اين است كه با وجود 
گذشت سال ها از رحلت امام خميني )ره( هيچ 
عزمي براي پرداختن وس��يع به موضوع امام و 
شخصيتش��ان در هنر وجود ندارد. متأس��فانه 
در اين سال ها فقط چند جش��نواره و فراخوان 
محدود برگزار شده كه آن هم از طرف متوليان 
موضوع بوده است. ما چند سال است كه به فكر 
برپايي چنين نمايش��گاهي هس��تيم و سالگرد 
رحلت امام )ره( فقط زمان مناسبي بود كه از آن 

استفاده كرديم. يوزباشي تأكيد كرد: هيچ گونه 
حمايت دولتي در اين پروژه نبوده است و پروژه 
به صورت كاملًا ش��خصي از ط��رف هنرمندان 
حاضر در نمايشگاه برگزار مي شود. ميزان عدم 
پردازش هنري به جوانب مختلف ش��خصيتي 
امام خميني )ره( در اين سال ها آنقدر زياد بوده 
كه برپايي چنين نمايشگاهي مي تواند مخاطب 
را به سالن هاي گالري بياورد! چهره معمار كبير 
انقلاب در قاب تصوير و دلنشيني آن را كه كنار 
بگذاريم؛ مخاطب با ديدن تابلوها شادابي را در 
آثاري مي بيند كه بسيار كمرنگ و لعاب تر از يك 
تابلو با سبك كوبيسم است. در اين نمايشگاه 40 
اثر از عليرضا پوراكبري، مهدي حاجي محمدي، 
عليرضا حصاركي، محم��د خزايي، محمدرضا 
دوس��ت محمدي، يونس رجبي، س��يد حميد 
ش��ريفي، محمدصابر ش��يخ رضاي��ي، محمد 
صمدي، مجيد قادري، احمد قل��ي زاده، حامد 
مغروري، مسعود نجابتي و حسين يوزباشي به 
نمايش گذاشته شده است. اين فعاليت هنري 
به نمايشگاه گرداني حسين يوزباشي و مديريت 
هنري سيد حميد شريفي و با همكاري هيئت 
فاطمه الزهرا، دفتر هنرهاي تجسمي پايداري، 
مركز هنرهاي تجس��مي حوزه هن��ري، خانه 
هنرمندان ايران، موزه هنرهاي معاصر فلسطين، 
اداره كل تجس��مي وزارت فرهن��گ و ارش��اد 
اسلامي، كانون راوي هنر و انديشه، پايگاه بسيج 
شهيد آويني و ستاد مركزي بزرگداشت حضرت 

امام خميني )ره( اجرا مي شود.

نقاشي كه صلواتي براي شهداي حرم پرتره مي زند

ازشهدامزدوبركتگرفتهام

هنرمندان»نشانيآفتاب«رابهخانههنرمندانبردند!

88498436سرويس فرهنگي

 سريال هاي امسال
 فضاي رمضان ندارند 

تلويزيون در ماه رمضان امسال چهار سريال براي 
پخش در نظر گرفته است كه از اين ميان فقط دو 

سريال توليد داخلي هستند. 
سريال هاي »نفس« و »زير پاي مادر« دو امسال 
سريال توليد داخلي سيما هستند كه براي پخش 
در ماه مبارك رمضان امسال در نظر گرفته شده اند 
و دو مجموعه ديگر به نام »رستاخيز تفنگ ها« و 
»افسانه سامبونگ«، دو سريال خارجي هستند 
كه محتواي آنها چندان ارتباطي با حال و هواي 
ماه رمضان ن��دارد. هر چند با توج��ه به موضوع 
انقلابي سريال »نفس«، اين مجموعه نيز با حال و 

هواي رمضاني آنچنان مرتبط نيست. 
در اين مي��ان، بعضاً عنوان مي ش��ود كه با توجه 
به زمان ديرهنگام اذان مغرب و مهلت كمي كه 
براي پخش آثار نمايشي وجود دارد، صداوسيما 
به پخش تعداد كمتري سريال توليدي تصميم 
گرفته است تا به مجموعه هايي كه در كنداكتور 
پخش قرار مي گيرند، فرصت ديده ش��دن داده 
ش��ود. اين در حالي اس��ت كه تجربه سال هاي 
گذش��ته نش��ان داده اس��ت كه ج��دول پخش 
تلويزيون در مناس��بت ها و خصوصاً مناس��بتي 
مانند رمضان، از بهترين زمان ها براي ديده شدن 
يك سريال اس��ت و تعداد بالاي س��ريال ها هم 

تأثيري بر اين روند ندارد.

رابرت دنيرو:
»امريكاي ترامپ« به يك كمدي 

احمقانه تبديل شده است 

»دنيرو« در س�خنراني پس از دريافت مدرك 
دكتراي افتخاري از دانشگاه »براون«، بار ديگر 
دولت امري�كا را مورد انتقاد ش�ديد قرار داد. 
»رابرت دني��رو« پ��س از دريافت جاي��زه دكتراي 
افتخاري هنرهاي زيبا از دانشگاه »براون« در ايالت 
رودآيلن��د گفت: امري��كا تحت رياس��ت جمهوري 
»دونالد ترامپ« به ي��ك كمدي غم انگيز و احمقانه 
تبديل شده است و از دانش��جويان درخواست كرد 
براي مقابله با اين ديوانگي و جنون در دوران رياست 
جمهوري ترامپ فعاليت كنند. اي��ن بازيگر مطرح 
س��ينماي جهان كه از ابتدا از منتقدان سرس��خت 
رئيس جمهور جديد امريكا بود، در بخش ديگري از 
سخنانش خطاب به دانشجويان اظهار كرد: زماني كه 
شما مدرسه را آغاز كرديد، امريكا كشوري الهام بخش 
و موفق ب��ود و حالا داريد در زمان��ي فارغ التحصيل 
مي ش��ويد كه كش��ورمان به يك كمدي تراژيك و 
احمقانه تبديل شده اس��ت. پيشنهاد من اين است 
كه دروازه هاي دانشگاه را ببنديد و همين جا بمانيد، 
اما اگر دانش��گاه را ترك مي كنيد ب��راي تغيير كار 
كنيد. براي توقف اين ديوانگي كار كنيد. همين حالا 
شروع كنيد تا دانشجويان سال بعد در دنيايي بهتر 
فارغ التحصيل ش��وند. »دنيرو« چندي پيش نيز در 
اظهاراتي گفته بود دولت امريكا هن��ر را هدف قرار 
داده و به صورت بالقوه در حال محروم كردن امريكا از 
هنرمندان بزرگ در جهت اهداف سياسي تفرقه انگيز 
خود اس��ت. »چارلي چاپلين« نيز ي��ك مهاجر بود 
كه احتمالاً نمي توانست از بررس��ي ها و فيلترهاي 
مهاجرتي بيش از حد امروز عبور كند و من اميدوارم 
اكنون از ورود »چاپلين« بعدي به امريكا جلوگيري 
نكنيم. اين بازيگر ۷3 ساله كه بازي در بيش از 100 
فيلم سينمايي را در كارنامه هنري خود دارد، علاوه بر 
كسب جايزه اسكار براي بازي در فيلم »پدرخوانده«، 
در سال 19۸1 براي فيلم »گاو خشمگين« بهترين 

بازيگر مرد جوايز گلدن گلوب شد.

مديرعامل انجمن س�ينماي انقاب و 
دفاع مقدس گفت كه متأسفانه ما در 
حال باختن قافيه بازي در عرصه سينما 
هستيم و سينما را به سطحي نگري و 
بعضاً ابتذال مي كشانيم و مشكل اين 
است كه سياست درس�تي در عرصه 
سينماي كش�ورمان ارائه نمي دهيم. 
محمدحس��ين نيرومن��د، مديرعام��ل 
انجمن سينماي انقلاب و دفاع مقدس 
در گفت وگويي درباره فيلم س��ينمايي 
»ويلايي ها« گفت: واقعيت اين است كه 
ذائقه مخاطبان سينماي ايران طي اين 
چند ساله تغيير كرده است و ديگر كسي 
نمي رود فيلمي مانن��د »ويلايي  ها« را 
مشاهده كند. از طرفي اين فيلم ها وقتي 
در سينماهايي مانند سينماهاي حوزه 
هنري قرار مي گيرد و فروش نمي كند، 
هم براي حوزه هنري خوب نيست چون 
زماني مي تواند به حيات خود ادامه دهد 
كه درآمد داشته باشد، هم از طرفي ديگر 
براي خ��ود فيلم خوب نيس��ت، چراكه 
فروش پايين فيلم باعث مي شود گروهي 
اينگون��ه فيلم ها را بزنن��د. اين واقعيت 
امروز س��ينماي ما اس��ت، تغيير ذائقه 
باعث شده كه اين فيلم ها فروش چنداني 

نداشته باشند. 
وي ادامه داد: به نظرم بايد اين مشكل را 
از جاي ديگري جس��ت وجو كرد. وقتي 
رس��انه ها به يك فيلم��ي نمي پردازند، 
باعث مي شود كه آن فيلم اقبال چنداني 
نداشته باشد. رسانه ها بايد پشت چنين 
فيلم هايي بيايند و با مصاحبه و گزارش 
مخاطب��ان را ترغيب به دي��دن اينگونه 
فيلم ها كنند. وقتي بخش تبليغاتي يك 
فيلم درست كار نمي كند، نتيجه اش اين 

مي شود كه كس��ي براي ديدن اين فيلم  
نمي رود. از مدت ها پي��ش بحث اين بود 
كه بخشي از يارانه هايي كه دولت به توليد 
فيلم اختصاص مي دهد، برود در س��بد 
مصرف كننده و ادارات بتوانند بليت ها را 
ارزان تر در اختي��ار مخاطبان قرار دهند. 
ولي متأس��فانه اين مهم انجام نمي شود 
در نتيجه يك سيس��تم منفعل به وجود 
مي آيد. وقتي اينگونه فيلم ها ذبح مي شوند 
جريان توليد متوقف مي شود، چراكه وقتي 
يك فيلمساز مشاهده مي كند كه چنين 
برخوردي با فيلمش ص��ورت مي گيرد، 
انگيزه لازم را براي ساخت آثار بعدي اش 
از دست بدهد، اين خطري است كه بايد 

آن را جدي بگيريم. 
نيرومند درباره نقش انجمن س��ينماي 
دفاع مقدس در حماي��ت از فيلم هايي 
مانند »ويلايي ها« اظهار كرد: ما نيز بايد 
به بهتر ديده شدن اين فيلم كمك كنيم. 

يكي از تمهيداتي كه براي ديدن اينگونه 
فيلم ها انديشيده ش��ده »راوي فيلم« 
سازمان بسيج است كه اينگونه فيلم ها 
را در شهرهايي كه فاقد سينما هستند 
به نمايش مي گذارد. اين كاري است كه 
از دس��ت ما بر مي آيد، ام��ا كار بنيادي 
نيست. كار بنيادي زماني اتفاق مي افتد 
كه سيستم فرهنگي كشور متوجه شود 
كه با همين مس��يري كه در حال طي 
ك��ردن آن هس��تيم، ذائق��ه مخاطبان 
تغيير مي كند و اي��ن تغيير ذائقه منتج 
به از دست رفتن انگيزه فيلمسازان دفاع 
مقدس شده و باعث مي شود كه در چند 
سال آينده ديگر ش��اهد ساخت چنين 

فيلم هايي نباشيم. 
وي در پاس��خ به اين س��ؤال كه به نظر 
شما روي خوش نشان ندادن مخاطبان 
به فيلم هاي��ي مانند»ويلايي ها« نتيجه 
جذاب نب��ودن اينگونه فيلم هاس��ت؟ 

تصريح كرد: به نظرم اين فيلم هم خوش 
س��اخت و هم جذاب اس��ت. من وقتي 
آمار فروش فيلم هاي چند س��ال اخير 
س��ينماي ايران را مش��اهده مي كردم، 
متوجه ش��دم حدود 14 فيلم طي اين 
سال ها فروش خوبي داشته اند كه بعضاً 
كمدي بوده اند، بقيه فيلم ها نتوانستند 
حتي س��رمايه اوليه خود را بازگردانند. 
اين نشان مي دهد كه مخاطبان امروزه 
علاقه مند به فيلم هاي كمدي شده اند. 
خب چه كسي مي تواند اين ذائقه را بار 
ديگر در جهت درست خود تغيير دهد؟ 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي و به ويژه 
س��ازمان صداوس��يما بايد برنامه هايي 
توليد كنند كه مردم به ديدن فيلم هاي 

مناسب ترغيب شوند. 
مديرعامل انجمن س��ينماي انقلاب و 
دفاع مقدس درباره تقس��يم سالن هاي 
س��ينمايي بين فيلم هاي سينما گفت: 
به نظرم اين موضوع برگردد به ماجراي 
عرض��ه و تقاضا، افرادي كه س��الن هاي 
سينمايي كش��ور را تقس��يم مي كنند، 
مي دانند كه فيلم هاي كمدي تقاضاكننده 
بيشتري نسبت به فيلم هاي ديگر دارند. 
به نظرم دادن سالن هاي سينمايي بيشتر 
به فيلمي مانند »ويلايي ها« به ضرر اين 
فيلم اس��ت، چراكه آن وقت مي گويند 
فلان تعداد س��ينما در اختي��ارش قرار 
داش��ت و نفروخت. مشكل اصلي ما اين 
اس��ت كه متأس��فانه ما در حال باختن 
قافيه بازي در عرصه س��ينما هستيم و 
سينما را به سطحي نگري و بعضاً ابتذال 
مي كشانيم. مشكل اين است كه سياست 
درستي در عرصه س��ينماي كشورمان 

ارائه نمي دهيم.

مديرعامل انجمن سينمای دفاع مقدس: 

داريم قافیه را در سینما به ابتذال می بازيم

 كانون كارگردانان
عضويت سهيلي را تعليق كرد

كانون كارگردانان س�ينماي اي�ران به دنبال 
برخ�ورد س�عيد س�هيلي جل�وي دوربي�ن، 
ط�ي بياني�ه اي عضويت اي�ن كارگ�ردان را 
در اي�ن كان�ون ب�ه حال�ت تعلي�ق درآورد. 
در متن اين بيانيه آمده است: جناب آقاي سعيد 
س��هيلي، ش��وراي مركزي كان��ون كارگردانان 
سينماي ايران در جلس��ه روز سه شنبه 9 خرداد 
ماه 96 خود پس از بررس��ي همه جانبه و كسب 
اطلاعات كامل، عمل ش��نيع و نمايش��ي شما را 
در مقابل دوربين دور از ش��أن فرهنگي جايگاه 
كارگردانان و توهين مستقيم به اعضاي محترم 
خود دانس��ت و به اتف��اق آرا عضويت ش��ما را تا 
عذرخواهي رسمي جنابعالي از اعضاي كانون به 
حالت تعليق درآورد. بديهي است در صورت تمايل 
و طبق اساس��نامه كانون حق اعتراض براي شما 
پابرجاست. اين بيانيه به امضاي شوراي مركزي 
كانون كارگردانان س��ينماي ايران رسيده است.  
به گزارش »جوان«، س��عيد س��هيلي كارگردان 
»گش��ت 2« در پي قاچاق فيلم��ش در اعتراض 
به حمايت نشدن از س��وي خانه سينما و وزارت 
ارشاد، كارت خانه س��ينما و كانون كارگردانان 

خود را مقابل دوربين آتش زد. 


